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 REFERAT 

 fra møte i Landsrådet for saueavl 14. juni 2001 

 
Møtested: Lagskontoret, Parkveien 71, Oslo 
 
Deltakere: Sigurd Krekke 
 Olav Tiller 
 Kjell Horten (observatør) 
 Lars Erik Wallin (siste del av møtet) 
 John Olav Husabø 
 Lars Bryhni (observatør) 
 Leiv Sigbjørn Eikje (observatør) 
 Inger-Johanne Holme (observatør) 
 Tone Maria Hanssen (observatør) 
 Signe Dahl (observatør, sektretær) 
 
Rolf Aass og Tormod Ådnøy hadde meldt forfall før møtet. 
 
Møtet startet kl. 10.00 og ble avsluttet kl.16.30. 
 
Sigurd Krekke ønsket velkommen til det siste møtet for det sittende landsrådet. Både 
Olav Tiller, John-Olav Husabø og Lars Erik Wallin går ut av landsrådet f.o.m. 1. juli. 
Kjell Horten som skal overta etter Olav Tiller var invitert til møtet og ble ønsket spesielt 
velkommen. Per Liahagen, leder for Team Sau i Norsk Kjøtt skal overta etter John Olav 
Husabø og Ken Lunn, fylkesagronom for husdyr i Oppland skal overta etter Lars Erik 
Wallin. Oppnevningen av dem ble klar for seint til at de kunne bli invitert til møtet. 
Krekke ønsket også Lars Bryhni, daglig leder av Nsg semin A/S spesielt velkommen. 

Sak 25/01  Godkjenning av innkalling og referat fra forrige møte 
 Det var enighet om å endre noe på saksrekkefølgen fordi Wallin ikke 

kunne være til stede på første del av møtet. Tre saker ble notert under 
eventuelt. Det ble bemerket at sakspapirene kom i seineste laget denne 
gangen. 

 
Vedtak: Innkallingen ble godkjent med nevnte merknader, referat fra forrige møte 

ble godkjent uten merknader. 

Sak 26/01  Budsjett 2002 
 Utkast til budsjett ble lagt fram og gjennomgått. Nsg skal ha møter med 

tiltaksfondet og omsetningsrådet for å få avklart den framtidige 
finansieringa av saue- og geiteavlen og seminsatsinga. Det er derfor 
fortsatt uklart hvem som skal finansiere de ulike postene på budsjettet.  

 
Vedtak: Avlskonsulenten får fullmakt til å arbeide videre med utkast til budsjett i 

henhold til innspill som ble gitt på møtet. Utkastet skal legges fram for 
styret i Nsg. 
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Sak 27/01  Puljesammenslåing for sp ælsau 
 Småfekonsulentene er nå godt i gang med testing av puljesammenslåing 

på spæl. To puljer går bra, men det er fortsatt usikkert hvorvidt det blir 
for store datamengdene ved en pulje.  

 Det foreligger svar på spørreundersøkelse sendt avlsutvalgene i april 
2001. Alle ønsker færrest mulig puljer og det ser ut til å være aksept for 
eventuelle indekssvingninger dette kan gi. Når det gjelder slaktefrist er 
det en viss uenighet om hvor tidlig/sein slaktefrist som kan aksepteres i 
de ulike fylkene.  

 
Vedtak: Indeksberegningen for spælsau skal fra og med august 2001 kjøres i en 

pulje dersom dette lar seg løse teknisk. Slaktefristen for all spælsau blir 
da 12. oktober 2001.  

Sak 28/01  Inseminering med prøvev ærer høsten 2001 – omfang og 
organisering 

 Signe Dahl orienterte om at det ikke foreligger resultater av forprosjekt 
semingransking som klart definerer hvordan semingransking bør legges 
opp i framtida. Deretter ble ulike sider av semingranskingsopplegget 
gjennomgått og vurdert: 
§ Framtida for miniringene i Rogaland og Hordaland 
§ Krav til buskaper som skal delta i semingransking 
§ Pris på prøveværs æd og tilskott til seminringer 
§ Plassering av værer og distribusjon av prøveværsæd 
§ Avkomsgransking av texelværer etter embryoimport 
§ Framtida for semingranskinga i Østfold. 

 

Vedtak: De siste årene er kravene til ringdrift blitt skjerpet, men det er ikke 
utarbeidet klare krav til drift av miniringer. Miniringdrift har gitt redusert 
tilslutning til semingransking, som landsrådet mener er det beste 
alternativet til ringgransking i sjukdomsområder. Landsrådet for saueavl 
ønsker å fatte vedtak om framtida til miniringene i Rogaland og 
Hordaland i løpet av høsten 2001. Det bes om uttalelser fra avlsutvalgene 
i de berørte fylkene om saken innen 15. oktober 2001. 
Kravene til buskaper som ønsker å delta i semingransking som ble 
utarbeidet sommeren 2000 vil fortsette å gjelde i år 2001. Kravene skal 
håndheves strengt, men landsrådet gir avlsutvalgene fullmakt til å gi 
dispensasjon fra reglene i spesielle tilfeller. Prøveværsæd skal koste kr 
25,- + mva. og tilskottet pr. dose prøveværs æd skal være kr 60,-. 
Plassering av prøveværer høsten 2001 må vurderes nærmere. Dersom 
plassmangel og/eller problemer med distribusjon gjør det problematisk å 
ha spælprøveværene på Vestlandet, kan det bli aktuelt å plassere alle 
spælprøveværer på Staur. 
Avkomsgransking av texelværer fra embryoimporter avsluttes, men det 
kan bli aktuelt å sette inn sønner etter disse i ordinær ringgransking eller 
semingransking. 
På grunn av problemer med distribusjon av prøveværsæd fra Rogaland til 
Østfold, innstilles semingranskingen i Østfold inntil videre. De 
buskapene i Østfold som fikk avlsbuskapsstatus i 2000 beholder denne 
inntil videre. 
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Sak 29/01  Forespørsel om at v ærlam etter embryoimport av texel blir 
plassert på S ærheim 

 Det har kommet brev fra avlsutvalget i Rogaland, med henvendelse fra 
Jærtexel som vedlegg, om plassering av texelværer etter embryoimport 
på Særheim høsten 2001. 

 
Vedtak: Landsrådet for saueavl går inn for at avkom etter embryoimport av texel 

skal st å på Staur for å sikre at saueholdere i hele landet får tilgang til å 
bruke fersk eller frossen sæd etter disse værene. 

Sak 30/01  Embryoimport fra Island – arbeidet videre 
 Tiltaksfondet for småfe og fjørfe mm. har bevilga omsøkt beløp på 

90 000,- til embryoimport av spæl fra Island. SND har gitt muntlig 
tilsagn om at omsøkt beløp på kr 180 000,- blir bevilga. Framdrift og 
organisering av prosjektet ble gjennomgått. 

 
Vedtak: Landsrådet for saueavl ved Sigbjørn Eikje og Kjell Horten skal arbeide 

videre med gjennomføringa av prosjektet i henhold til prosjekt-
beskrivelsen. 

Sak 31/01  3 poeng i tillegg til seminavkom ved indeksberegning i 
august? 

 Det er tidligere vedtatt at det ikke lenger skal gis tre poeng ekstra til 
seminavkom. Landsrådet drøftet hvorvidt dette skal tre i kraft ved 
augustberegningen, hvor det i år skal sendes søyeindekslister til alle 
medlemmer i sauekotrollen. 

 
Vedtak: Ved indeksberegningen i august skal det ikke gis 3 ekstra poeng til 

seminavkom. Det informeres om dette i rundskriv om kåring mm. 

Sak 32/01  V ærekatalog i PC-kåringsprogrammet 
 I forbindelse med revisjonen av PC-kåringsprogrammet skal et legges inn 

en værekatalogfunksjon. Dette ble drøftet på landssamlinga og det er 
etterpå sendt ut en spørreundersøkelse til avlsutvalga om saken. 

 
Vedtak: Følgende opplysninger skal være med i værekatalogoppføring i PC-

kåringsprogrammet (eksempel): 
Grunndata: 
009626010 Håtopp Dala Burd født: trilling Granska i ring nr:  61 
Født hos: Erling Håheim, Ål i Buskerud 
Slekt og indekser: 
Dyr   Nr      Navn                Indekser:                                  Ant. avk. 
                                  Dato       O   K   M  Slv Kj  F   Me  Frb  hv  slv dtr 
      9626010 Håtopp              30.10.00  130 130 130 144 165  99 115 118  774 304 353 
Far   9427577 xxxx                30.10.98  117 130 105 136 158 100 107  81  xxx xxx xxx 
Mor   bare nr. og O-indeks 
Farf. 9225564 xxxx                30.10.97  122 119 115 121 127  83  97 130  xxx xxx xxx 
Morf. 9326079 xxxx                xx.xx.xx  xxx xxx xxx xxx xxx xxx xxx xxx  xxx xxx xxx 
Kåringsopplysninger: 
Høstvekt   O-ætt Vektavvik Kropp Bein Ullkval. Ullmengde Sum 
xx,x       xx,x   xx,x        8      0     8     8       xx 
Ullanalyse: 
Maks-my Middel-my Stapel Marg Dyrehår 
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Sak 33/01  Kåring høsten 2001 dersom de veterin ære restriksjonene 
står ved lag 

 I forbindelse med utbruddene av munn og klauvsjuke i Europa er det 
kommet forskrift om forbud mot transport og ansamling av levende 
klauvdyr fra Statens dyrehelsetilsyn. Forskriften gjelder i alle fall til 29. 
juni 2001. Dersom forskriftene ikke blir opphevet før høsten vil det bli 
problemer med å gjennomføre kåringssjå. 

 
Vedtak: Helsetjenesten for sau og Statens dyrehelsetilsyn kontaktes for avklaring 

av situasjonen. Informasjon om gjennomføringa av kåringa høsten 2001 
sendes til avlsutvalga i rundskriv innen 1. august 2001. 

Sak 34/01  Ættebok for år 2000 
 På grunn av problemene med indeksberegningen høsten 2000, ble det 

diskutert hvorvidt ætteboka for år 2000 skal presentere de offisielle være-
indeksene eller indeksene beregnet i august 2001. Dette kan medføre at 
ætteboka ikke blir ferdig til kåringssjåa. Det ble også diskutert om alle 
værer, også de med under 100 i O-indeks, skal tas med i ætteboka. Dette 
medfører at boka blir dyrere.  

 
Vedtak: Ætteboka for år 2000 presenteres med de offisielle indeksene fra høsten 

2000. Det informeres om problemene med indeksberegningen og at 
augustindeksene skal gjelde på kåring i forordet. 

Sak 35/01  Rådgivende priser for kåra v ærlam og avkomsgranska 
v ærer 

 De gjeldende rådgivende prisene ble drøftet, og det var enighet om at det 
ikke er rom for å øke prisene. Ellers ser reglene for avskriving av prisen 
på eldre værer ut til å fungere bra. 

 
Vedtak: Det gjøres ingen endringer i de rådgivende prisene for værlam og 

avkomsgranska værer. 

Sak 36/01  Marispener på seminv ærer 
 Landsrådet har mottatt henvendelser fra avlsutvalget i Vest-Agder og 

”avlsgruppe Oppdal”, som ber om at seminværer med marispener blir 
anmerka for dette i seminværkatalogen. 

 
Vedtak: Fra og med høsten 2001 skal seminværer med anlegg for marispener 

anmerkes for dette i seminværkatalogen. 

Sak 37/01  Referat fra møter i landsrådet, samlinger mm. på Nsg sine 
hjemmesider? 

 Det har kommet forslag om å legge referater fra møter i landsrådet, 
landssamlinger mm. ut på hjemmesidene til Nsg. 
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Vedtak: Landsrådet for saueavl går inn for at referater mm. legges ut på 
hjemmesidene til Nsg og at dette samordnes med praksis i andre deler av 
organisasjonen. 

Sak 38/01  Dømming av ull i regelverket for kåring (utsatt sak 14/01) 
 Det har kommet brev fra avlsutvalget for sau i Rogaland om 

inkonsekvens i kåringsreglene når det gjelder dømming av ull. Det står at 
”Ullfellen skal dømmast som ved klassesetjing av ull etter Norsk 
Ullstandard”, samtidig som det også st år at ”spor av dauhår kan tillatast”. 

 
Vedtak: Kåringsreglene fra 2000 revideres i 2002 når opplegget for kjøttkåring er 

klart. Inntil det bemerkes det i rundskriv at spor av dauhår ikke skal 
godtas ved dømming av Norsk kvit sau.  

 

Sak 39/01  Orienteringssaker 
 a) Arbeidet med PC-kåringsprogrammet 
 b) Seminværer 2001  
 c) Arbeidet med beregning av ultralydpoeng i kjøttkåringa 
 d) Opplæringsmateriell for kåringsdommere  
 e) Forberedelser til indeksberegningene  
 f) Stipendiatsøknad – seminavl 
 g) ”Tilleggsopplysningar angåande ny seminstasjon i Hordaland” – brev 

fra avlsutvalget for sau i Hordaland 
 h) Skriv fra Romedal og Vallset Sauavlslag, med forslag om at en går 

tilbake til tidligere presentasjon av indeksene  
 i) Møter som har funne stad  

§ Årsmøte i Nordland sau- og geitalslag (24.02.2001 Olav Tiller) 
§ Årsmøte i Telemark sau- og geitalslag (9.-10.03.2001 Sigbjørn 

Eikje) 
§ Villsauseminar på Frøya (23.-25.03.2001 Tormod Ådnøy) 
§ Kontaktmøte med Nordland, Troms og Finnmark (18.-19.04.2001 

Sigbjørn Eikje og Signe Dahl)) 
§ Seminar om kjønnsseparering av sæd v/Team Semin på Hamar 

(08.05.2001 Sigbjørn Eikje) 
§ Møte om spælsau på Fagernes (09.06-10.06.2001 Signe Dahl) 
§ Møte i Nsg Semin A/S (03.05.2001 Sigbjørn Eikje og Signe 

Dahl. Sigurd Krekke (i styret i Nsg Ssemin A/S) og Lars Bryhni 
var også med på møtet). 

 j) Kommande møter 
§ Møte med Genressursutvalget (18.06.2001 Lars Erik Wallin og 

Signe Dahl) 
§ Møte med Sauekontrollen (15.06.2001 Sigbjørn Eikje, Tone 

Maria Hanssen, Inger-Johanne Holme, Lars Erik Wallin og Signe 
Dahl) 

 
Vedtak: Orienteringssakene ble tatt til etterretning. 
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Sak 40/00  Eventuelt 

 a) Kan det overføres v ærer fra hele landet til seminstasjonen på 
Staur? 

 Det ble drøftet hvorvidt det er noen områder som det ikke bør tas 
seminværer fra.  

 
Vedtak: Det kan tas inn seminværer til Staur fra hele landet dersom overføringen 

godkjennes av Statens dyrehelsetilsyn. 
 
 b) Oppgjør for indeksv ærer slaktet etter 1. november 
 Værer slaktet etter 1. november er svært dårlig betalt. Noen fylker har 

problemer med å slakte indeksværer før 1. november på grunn av sein 
slaktefrist og derpå seine indekser. Denne saken har blitt tatt opp lokalt 
mange ganger. 

 
 John Olav Husabø sjekker opp om det er gjort vedtak som berører dette. 
 
 c) Beregning av vektavvik ved kåring 
 De gjeldene reglene for beregning av korrigert høstvekt/vektavvik ved 

kåring ble beregnet for mange år siden, og det er egne 
korrigeringsfaktorer for både dala (norsk kvit, texel mm), rygja og 
steigar, i tillegg til spæl, sjeviot og pels. Det ble drøftet hvorvidt flere av 
rasene burde ha like korrigeringsfaktorer og om faktorene burde beregnes 
på nytt. 

 
Vedtak: Det bør innføres lik korrigering for all langrumpa sau, unntatt sjeviot. 

Saken tas opp med sauekontrollen og gjennomføres innen høsten 2002. 
På sikt bør alle korrigeringsfaktorene kontrolleres/beregnes på nytt. 

 

Avslutning 
Avslutningsvis ble det delt ut takk, blomster og diplomer til de avtroppende 
medlemmene i Landsrådet for saueavl: 
 John Olav Husabø har vært med i landsrådet fra 1989–2001. 
 Lars Erik Wallin har vært med i landsrådet fra 1995–2001. 
 Olav Tiller har vært med i landsrådet fra 1996–2001. 
 
 
Det ble ikke avtalt noe tidspunkt for neste møte, men det blir sannsynligvis et 
telefonmøte i august/september. 
 
 
 
Signe Dahl 
ref. 
 


